
Sportkör - sokasodó gondokkal 
az épülő 

tornacsarnokról 
H a valaki meg szere.tné 

írni, hogyan jutott el a 
Juhász Gyula Tanárképző 
Főiskola tornacsarnoka a 
küszöbön álló felépülésig — 
nagy fába vágná a fejszé-
jét, azaz a to l lá t E hasá-
bokon sokat foglalkoztunk a 
„miért nincs?" témakörével, 
így most a húsz évnél 
hosszabb megvalósulási fo-
lyamat ecsetelése helyett a 
„milyen lesz?" kérdésre pró-
bálunk bővebben megfelel-
ni. E „felelésben" segítőtár-
sunk Gyetvai György, a 
testnevelési tanszék vezető-
je. 

— Ha minden igaz, 1986. 
szeptember 1-től kezdhet-
jük az oktatást a Topolya 
so r i ' sporttelepünkön épülő, 
minden teremsport űzésére 
alkalmas tornacsarnokban — 
mondta bevezetőül a tan-
székvezető. — Felszereltsé-
ge a tanárképzés igényeit 
kielégítő lesz. Az öltözőkön, 
zuhanyozókon, szertárakon 
kívül orvosi szoba is lesz, s 
it t kapnak helyet a tanári 
szobák is, sőt még egy sze-
mináriumi terem is gazda-
gít bennünket. Így tehát a 
tanszék kiköltözik ma jd tel-
jesen a Hámán Kató utcai 
épületből a Topolya sorra. 
¡Nagy öröm és könnyebbség 
számunkra, hogy az építke-
zés közben az atlétikai pá-
lyát zavartalanul tud juk 
használni. Le kellett vi-
szont mondanunk bitume-
nes kézilabdapályánkról. Az 
építkezés befejezése után a 
jelenlegi felvonulási épület 
helyére tervezzük az ú j pá-
lyát. Talán illúziónak hat, 
de a csarnok terveinek ké-
szítésénél lehetőséget bizto-
sítottak arra, hogy később 
tanmedencét építhessünk az 
épülethez. 

—> Mennyiben oldja meg 
ez a létesítmény korábbi, 
égető gondjaikat? 

— A testnevelő tanárok 
képzését tekintve óriási je-
lentősége lesz, hiszen a 
24X48 méteres terem há-
rom függönnyel négy akkora 
térre bontható, melyeknek 
24Xl2-es nagysága önma-
gukban is nagyobb, m i n t á z 
általunk eddig használt ter-
mek legnagyobbika. Nagy 
segítségünkre lesz a nem 
testnevelés szakosok képzési 
feltételeinek javításában is, 
teljesen azonban nem lesz 
képes e feladat megoldásá-
ra. A kötelező három He-
lyett jelenleg csak két év-
folyamon van testnevelés 
oktatás, a csarnok belépésé-
vel törekszünk arra, hogy a 
harmadik évfolyamot is be 
tud juk majd vonni. Azon-
ban, ha kisebb mértékben 
is, de továbbra is igénybe 
kell ma jd vennünk gyakor-
ló iskoláink létesítményeit. 

Hadd hangsúlyozzam, szá-
munkra az igazán fontos az, 
hogy a leendő tanárok 
szemléletformálásában játsz-
szon jelentŐ6 szerepet a 
termünk, az érdeklődés fel-

Az építés jelenlegi fázisa 
(Schmidt Andrea felvétele) 

keltésével, a sportolási le-
hetőségek olyan szinten va-
ló biztosításával, amilyenre 
csak képesek leszünk. A je-
len ugyanis nem vonzó a 
hallgató számára, s azzal, 
hogy most a tanárjelöltek 
kimaradnak a sportból, a 
jövő kisdiákjai károsodnák. 

— Az imént uszodáról is 
beszélt tanár -úr. Mennyi a 
valószínűsége annak, hogy 
ez létre is jön? 

— Jelenleg ezt még nem 
tudjuk fölmérni, mindent 
megteszünk érte. Szerintem 
ugyanis társadalmi szükség-
szerűség leendő pedagógu-
saink sportolása, ezen belül 
úszni tudása is. Azzal, hogy 
két uszodában is pályákat 
bérelünk, csak a tanórák 
megtartása van biztosítva, s 
nincsen gyakorlási lehetőség 
a testnevelés szakosok, spor-
tolási lehetőség a többiek 
számára. Nem beszélve a r -
ról, hogy a különböző bér-
leti dí jak címén csaknem 
200 ezer forintot fizetünk ki 
évente. Az idők során ezek-
ből a pénzekből már egy 
tanuszodára is futot ta vol-
na. 

— A 'főiskolai sportkör 
hogyan próbál lehetőséget 
adni a (hallgatóknak a spor-
tolásra? 

— Hadd beszéljek most 
csak az anyagi hátterünkről. 
Évi költségvetési keretünk 
300 ezer forint, ez magában 
foglalja a minisztériumi tá-
mogatást, a tagdíjakat, s 
önköltséges tanfolyamaink-
ból származó bevételeinket 
is. összehasonlításként: a 
nálunk helyenként jóval ki-
sebb hallgatói létszámmal 
dolgozó főiskoláknál ez az 
összeg mindenhol 1 millió 
forint fölött van. Nem be-
szélve a helyi sporthivata-
lok támogatásáról, ami 
máshol 500 ezer é s 1 mil-
lió forint közötti összeg, ná-
lunk 50 ezer. Ehhez persze 
figyelembe kell venni, hogy 
Szegeden szükségszerűen 
nagyon sokfelé folyik a 
sportszervek támogatása, a 
végeredmény azonban szá-
munkra csak az: létmini-
mumon élünk. 

, pénz és pénz 
Fekete István a szakosztályokról 

Hogy milyen nehézségek 
merülnek föl a hallgatók 
»portolásával kapcsolatban, 
arról Gyetvai tanszékvezető 
beszélt. Mindezek ellenére 
hogyan működik a főiskolai 
sportkör? Erről az elnököt, 
Fekete István adjunktust 
kérdeztük meg. 

— Bevezetőül arra kérem, 
mondja el: mely sportágak-
ban, milyen szinten dolgoz-
nak? 

— Hét szakosztályunk van, 
ennél sokkal több csapattal. 
A felsorolást kezdjük az a t -
létikával. Kiss Gábor i rá-
nyításával dolgoznak atlé-
táink, öt II., mintegy 15-20 
III. osztályú versenyzőnk 
van. Kézilabdásaink közül az 
NB II. középmezőnyében le-
vő lányok és a megyei ba j -
nokságban dobogós helyért 
játszó fiúk Szabó József, a 
városi bajnokságban szerep-
lő női csapatunk Kindlné 
tanárnő irányításával küzd. 
Női kosárlabda-csapatunk 
most ötödik az NB II-ben, 
edzőjük Vér László. Egy 
másik női csapatunk a me-
gyei vetélkedésben vesz 
részt Kishalmi Zoltánná ve-
zetésével, ugyanígy a férfiak, 
akiknek edzője negyedéves 
hallgatónk, Vezsenyi Zoltán. 
Labdarúgóink — edzőjük dr. 
Miskolczi József — most 
sajnos kieső helyen vannak 
a megyei I. osztályban. Röp-
labdás 'fiainkkal társadalmi 
munkában Nyári Sándor, lá-
nyainkkal Baltásné Szabó 
Mária tanárnő foglalkozik. 
Mindkét csapat a megyei 
bajnokságban szerepel, a 
férfiaknak fel jutásra is van 
esélyük, de ha kiharcolnák 
az NB Il-es jogot spm tud-
juk elindítani őket — pénz 
hiányában. Női tornászaink 
mestere Szathmári Zoltán, 
náluk hat versenyzőnek van 
II. osztályú minősítése. A 
férfiak III. osztályúak, ve-
lük Isky László foglalkozik. 
Ezen kívül természetjáróink 
vannak még. Nyolcadik 
szakosztályunk a karate, ők 
önköltséges alapon dolgoz-
nak azon kívül, hogy heti 
2-3 alkalommal egy szükség-
termet bocsátunk rendelke-
zésükre, semmilyen támoga-
tásban nem tudjuk részesí-
teni ő k e t 

szeg (az újszegedi Sportcsar-
nokban) egy meccsen 3500 
forint. További megtakarítá-
sunk is lesz ebből, jóllehet 
ezután sem mondhat juk 
majd, hogy jól állunk anya-
gilag. Főként azt tudva, 
hogy hallottam olyan NB II-
es kosárlabdacsapatról, ame-
lyik azért lépett .vissza a 
bajnokságtól, mert csak 200 
ezer for int ja volt. Nekünk 
mindarra, amit elmondtam, 
van. 300—350 ezer. A minisz-
térium támogatása 140, a 
helyi sporthivatalé 50, a tag-
díjakból 60, önköltséges tan-
folyamainkból 60 ezer forint 
folyik be. Ezen kívül évente 
kapunk még alkalmanként 
kisebb összegű támogatást, 
ha már nagyon nincs pén-
zünk. Néha ott tartunk, hogy 
a legtöbbe kerülő csapatain-
kat vissza kell léptetni, mert 
nem tudjuk kifizetni még az 
útiköltségüket sem. 

— A főiskola nem ad se-

gítséget? 

— Pénzben nem adhat. 
Ügy kapunk támogatást, 
ez is sokat jelent, hogy időn-
ként megkapjuk az intéz-
mény autóbuszát. 

— És a helyi támogatás 

sem lehetne több? 

Korszakváltás 
a kézilabdásoknál 

— A sportkör számára mi-
lyen változást jelent majd az 
új terem felépülése? 

— Például, hogy nem kell 
máshol terembért fizetnünk. 
A kosarasoknál ez az ösz-

— Az ő pénzük nagyon 
sokfelé folyik, és mindenhol 
kevés. Tulajdonképpen a fe-
lelős sportszerveknek érdeke 
kellene legyen, hogy minél 
magasabb szinten sportolja 
nak hallgatóink. Én azonban 
úgy látom, a sok minőségi 
szakosztály mellett mi csak 
nyűg vagyaink. Ennek elle-
nére számunkra a hosszú u 
vú feladat mindenképpen a: 
hogy a szakosztályaink miné 
magasabb szintű vetélkedé-
sek részesei legyenek. To-

vábbi 3—4 csapatunk bármi-
kor bejuthatna az NB II-be. 
de erre most! nincs mód, 
mégha a tárgyi feltételek ja-
vulnak is. Egy dolgot azon-
ban feltétlenül tudomásul 
kell venni: a versenysport 
nem ugyanazt jelenti egy 
társadalmi egyesületben, 
mintíegy évi száz testnevelőt 
diplomáztató tanárképző in-
tézményben. 

Aligha vitás, hogy a csa-
patsportágak közül nemcsak 
a tanárképző főiskola, de 
Szeged viszonylatában is a 
főiskolás kézilabdások szál-
lították az utóbbi években 
az országos bajnoksápok le"-
kiemelkedőbb sikereit. A 
szép sorozat első kiugró 
állomása a férf iak 1980-ban 
nyert országos bajnoki 
aranyérme. Ezt követte egy 
évvel később egy ezüst, 
majd egy kis szünet 
után idén isméi. c,. 
döntőbe kerülni, ahol a ne-
gyedik hely jutott a szegedi 
főiskolásoknak. Eközben 
menetrend szerint jöttek a 
spartakiád-győzelmek is. Az 
évek során szertepeit az 
együttesben — többek kö-
zött — Szabó (azaz Sonka), 
Vincze, Bordás, Velky, Szu-
haj, Balogh, Csorba, akik 
valamennyien játszottak, 
vagy jelenleg is játszanak 
az NB I-ben. A kevésbé is-
mertek nevét is sokáig le-
hetne sorolni, hiszen a fő-
iskolai szakosztály arról is 
nevezetes, hogy minden év-
ben legalább 2-3 játékost 
ad a helyi, vagy környék-
beli magasabb osztályú csa-
patoknak. Ügy tűnik • azon-
ban, az imént nagy vonalak-
ban vázolt szép sorozat 
most egy időre megszakad. 
A legutóbbi, főiskolás ba j -
noki döntős csapatból ugyan-
is kilencen végeznek most 
a tanárképzőn, s így kerül-
nek el a gárdából. Szuhaj, 
Csorba, Balogh, Tóth, Fo-
dor, Nagy-Pál, Móra, Ruck 
és Szigeti (aki a fényképen 
nem szerepel) a következő 
sorozatot már) csak druk-
kerként nézheti. 

Hasonló sok szépet lehet 
elmondani a női együttes-
ről is. ö t éve megszakítás 
nélkül szereplői az Orszá-
gos Egyetemi és Főiskolai 
Bajnokság döntőjének, (egy-
szer második, négyszer har-
madik volt a csapat) most 
legutóbb bronzérmet nyer-
tek. Az utóbbi négy évben 
a sikerekben döntő érdeme 
volt négy olyan játékosnak, 
akik most szintén elérkeztek 
a búcsúhoz. Közülük ketten, 
Somogyi és Aradszki marad-

tak végig az NB II-ben ját-
szó főiskolai csapatnál. 
Agócs már Jászberényben, 
Laczó pedig Békéscsabán 
tagja NB l-es gárdának. 
Ugyancsak búcsúzó, negyed-
éves a csapat két további 
sokat szerepelt tagja: Nagy 
Erzsébet és Fohsz Ildikó is. 
Sokáig erősítette az együt-
test a "már a Bp. Postásnál, 
NB I-ben játszó Szabó An-
na. 

Túlzás nélkül mondható 
tehát; egy korszak most le-
zárult a főiskolai sporttör-
ténetében. A nevelőmunkát 
lehet elölről kezdeni, jönnek 
az újak. A sikernek azon-
ban csalogató hatása is van, 
így remélhető, hogy sikeres 
felvételi után az újak is a 
régiek nyomába tudnak lép-
ni. Mindezt Szabó József fő-
iskolai adjunktus, e csapa-
tok edzője mesélte el ne-
künk, beszélgetésünkkor. 
Hozzátette: e játékosok kö-
zül sokan a jó tanuló, jó 
sportoló vetélkedésen is jól 
szerepeltek, tehát tanulmá-
nyi eredményeik is jók. 

Ebben az időszakban — 
nem kis részben az említet-
tek jó szereplése folytán — 
alakult ki a szegedi főis-
kola kapcsolata lengyel, 
bolgár és NDK-beli társin-
tézményekkel. Rendszeresen 
utaztak tornákra ezekbe az 
országokba, s idén tavasszal 
egy rangos torna keretében 
Szeged is vendégül^ láthatta 
a külföldi diák-sportolókat. 

A felvázolt kép talán 
nem teljes, annyi azonban 
bizonyára így is kirajzolód-
hatott: ezek a most ballagó 
fiúk és lányok sokat tettek 
a kézilabda révén a főisko-
láért. Remélhető, hogy amit 
kaptak, számukra lesz szép 
emlék. 

Az oldalt összeállította: 
Balogh Tamás 

Ismét eltelt egy tanév, is-
mét lezajlott a főiskolás 
bajnokságok sorozata. A J u -
hász Gyula Tanárképző Fő-
iskola diákjai a kiírt tizen-
négy sportág közül tizenhá-
rom bajnoki küzdelmein 
vettek részt — nem akár-
milyen sikerrel. A férf i és 
női kézilabdások döntős he-
lyezéséről fentebb már sző 
esett. Talán kevesen tudják, 
hogy a női sakkozók orszá-
gos vetélkedését Sebestyén 
Marianna nyerte. Bár az él-
vonalbeli súlyemelők közül 
kevesen járnak egyetemre 
vagy főiskolára, Guba Pál 
országos ezüstje így is di-
cséretes. Nem kis konkur-
renciával kellett „megvív-
nia" Krasznai Orsolyának a 
táj futásban — szépen csillo-
gó bronzérméért Tollaslab-
dában Kiss Lajos a korábbi 

Eredmények 
években „elkényeztetett" 
bennünket bajnoki címeivel, 
idén — búcsúzóul — még 
egy harmadik helyet szer-
zett hozzá. A tornászok el-
söprő sikere a főiskola tör-
ténetében szokatlan dolog: 
az egyéni összetettben Ka-
kukk József és Paprika Je-
nő végzett az első illetve 
második helyen, a főiskolás 
együttes második lett, s eh-
hez jött még „ráadásként" 
három első, négy második 
és három harmadik hely a 
szerenkénti döntőkben, fő-
ként az előbbi két — válo-
gatott — sportoló révén. A 
női csapat hatodik l e t t Ki-
ugró eredménnyel zárult az 

úszók országos bajnoksága 
is. A pontversenyt, s ezzel 
a KISZ KB vándordíját a 
szegedi tanárképző nyerte. 
A hat aranyéremből három 
váltóban született, hármat 
Arday Andrea gyűjtött, s 
még egy ezüst és két bronz 
gazdagította a „készletet". 

Az Országos Egyetemi és 
Főiskolai Bajnokságok soro-
zatának egyik legnagyobb 
eseményét, az atléták ve-
télkedőjét rendezték meg 
legvégül Budapesten, a BE-
AC (egyetemi egyesület!) 
műanyag atlétikai pályájá-
nak (!!) avatója volt egyút-

tal az a verseny, ami ú jabb 
szegedi sikereket hozott. A 
legkiugróbb teljesítmény 
Szabó Erzsébet és Szopori 
Erika, a Juhász Gyula Ta-
nárképző Főiskola hallgatói-
nak nevéhez fűződik: mind-
ketten két egyéni és két vál-
tó számban nyertek arany-
érmet. Két „aranyos" lett 
Énekes Béla (JATE, TTK) 
és Ladányi Zsigmond (JA-
TE, JTK). Ugyancsak nyer t 
bajnoki címet Kertész Tek-
la, a SZOTE diákja is. Érmes 
helyezést szerzett még r a j -
tuk kívül Garzó Erika, Vil-
lányi Balázs és Hegyes Ist-
ván (valamennyien tanár-
képzősök). 

Az összesített pontver-
senyben a szegedi főiskolá-
sok a harmadik helyen vé-
geztek. 

Alinak: Hossó Krisztina, Fohsz Ildikó, Marton Emília, 
Szabó József edzó, Nagy somogyi Ilona, Ba-
logh Csaba intéző 
Guggolnak: Benyó Katalin, Mészáros Zsuzsanna, Csiz-
madia Erzsébet, Malek Erzsébet, Laczó Márta, Szőke 
Tünde, Neducza Judit, Aradszki Gyöngyi 

Alinak: Tóth István, Nagy Pál Sándor, Szabó Attila, 
Szabó József edző, Balogh Tamás, Sznhaj György, Csor-
ba László. Guggolnak: Lajkó Róbert, Kereszturszki Já-
nos, Móra Ferenc, Ruck László, Fodor Zoltán, Tóth 
Zoltán, Sörös Imre 
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